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Česká republika by nyní neměla podle 
guvernéra ČNB Zdeňka Tůmy přijímat žádné 
rozhodnutí ohledně termínu vstupu do eurozó-
ny. Tůma to ve čtvrtek uvedl v Senátu při pro-
jednávání zprávy o dohledu nad finančním 
trhem v loňském roce. Důvodem je mimo jiné 
současná finanční krize. "V době, kdy 
vody jsou takto rozbouřené, ani dobrý 
plavec do nich nebude skákat. Pro mě 
osobně je to spíše signál k tomu, že teď 
by se žádné rozhodnutí přijímat nemě-
lo," uvedl Tůma. Podle něj je třeba 
určitého uklidnění a usazení, k čemuž 
by mohl být prostor v následujícím 
roce. "Příští rok budeme moudřejší," 
uvedl šéf centrální banky, která má v 
nejbližších týdnech společně s ministerstvem 
financí předkládat vládě materiál o připravenos-
ti české ekonomiky na euro. 

Fakt, že ČR zatím do eurozóny nepatří, 
má podle Tůmy zatím jistý pozitivní vliv. "Do 
doby před několika málo týdny jsme prakticky 
nevěděli, že nějaká finanční krize ve světě exis-
tuje," uvedl guvernér. Pokud by české finanční 
instituce byly na trhu eurozóny, nedůvěra na 
mezibankovním trhu by je zasáhla dříve. "Což 
neznamená, že by měly fatální problémy, že by 
měly problémy se solvencí, ale byly by to pro-
blémy s likviditou, kterou musely nějakým způ-
sobem řešit," řekl Tůma. Za nejsilnější argument 

ale považuje to, že české banky jsou zdravé. 
Český finanční sektor není podle Tůmy 

přímo dotčen finanční krizí nějakým zásadním 
způsobem. Česká ekonomika měla velmi dobrý 
růstový potenciál a banky tak nemusely hledat 
vyšší výnosy "v exotických aktivech, z nichž se 

v mnoha případech stala toxická akti-
va". Největší rizika do budoucna proto 
Tůma vidí především v nepřímé nákaze 
přes možné prudké zhoršení ekonomic-
ké aktivity. Dopady finanční krize bude 
možné podle Tůmy teprve posoudit. 
"Pro mě je klíčový rok 2009," dodal. 
Za hlavní riziko v roce 2009 označil 
zpomalení světové ekonomické aktivi-
ty a dopady na situaci ve finančním 

sektoru: "Tomu se nemůžeme vyhnout ani my, 
jsme otevřená ekonomika a už v současné době 
reálný sektor začíná pociťovat ochlazení světo-
vé poptávky. Na toto ochlazení potom reaguje i 
finanční sektor, kde také narůstá nejistota."  

Guvernér však zdůraznil, že krize sol-
ventnosti světového finančního systému se v 
ČR projevuje jen velmi omezeně. Do ČR proni-
ká především přes pokles mezibankovní důvěry 
či zvýšenou averzí investorů vůči regionu. 
"Projevuje se zejména problémy s likviditou, 
nikoli však nesolventností. Tyto problémy jsme 
schopni řešit standardními nástroji centrální 
banky," dodal Tůma.                    ZDROJ: ČTK 

KOMENTÁŘ 

EKONOMIKA 
Koruna oslabuje k euru, k dolaru naopak posiluje  

Česká měna dnes oslabuje k euru, naopak k dolaru mírně posiluje. Krátce po 10:00 klesla koru-
na na 24,20 Kč/EUR; k dolaru zpevnila na 18,87 Kč/USD. Vyplývá to z informací serveru Patria Online. 

Kalousek chce mimořádnou schůzi sněmovny  
Vláda chce nechat svolat mimořádnou schůzi sněmovny, jejímž hlavním bodem by měla být 

vyšší ochrana bankovních vkladů. Na jednání Poslanecké sněmovny to prohlásil ministr financí Miroslav 
Kalousek. Termín případné mimořádné schůze neupřesnil, předseda sněmovny by ji musel svolat do 
deseti dnů poté, co obdrží žádost. Vláda v půlce října přijala návrh novely zákona o bankách, který zvy-
šuje pojištění vkladů v bankách na 100 % do maximálního limitu 50 tis. EUR. Vzhledem k časovým 
lhůtám ji ale nestihla zařadit na program současné schůze. 

Svaz průmyslu vyzval vládu, aby řešila krizi  
Svaz průmyslu a dopravy ČR ve středu vyzval vládu k účinné a  rychlé reakci na současnou 

finanční krizi. Podle organizace domácích průmyslových a dopravních firem by měl kabinet určit termín 
pro nejrychlejší přijetí eura, odmítnout energeticko-klimatický balíček a poskytnout větší pomoc malým 
a středním podnikům.  

Tůma: O vstupu do eurozóny by Česká 
republika zatím neměla rozhodovat 

Nový ředitel dohledu 
nad pojišťovnictvím 
Bankovní rada na svém jednání dne 30. října  
rozhodla s účinností od 1. listopadu 2008 o zařa-
zení Jiřího Kalivody na vedoucí pracovní místo 
ředitele odboru dohledu nad pojišťovnictvím 
sekce dohledu nad finančním trhem ústředí Čes-
ké národní banky. 
Ing. Jiří Kalivoda (32) je absolventem Fakulty 
financí a účetnictví VŠE v Praze. V ČNB byl 
zaměstnán v letech 2000 až 2005 jako inspektor 
bankovního dohledu. Poté působil půl roku jako 
interní auditor v České pojišťovně a ve stejné 
profesi následně do konce roku 2006 ve společ-
nosti PPF. V únoru 2007 se vrátil zpět do České 
národní banky kde pracoval na pozici vrchního 
inspektora dohledu nad pojišťovnami. Absolvo-
val řadu seminářů týkajících se zejména oblasti 
pojišťovnictví, pojistných rizik a zajištění 
a  oblasti bankovního dohledu.  
Černá manažerkou útvaru  
Řízení kompetencí ČSOB 

Na pozici výkonné manažerky 
útvaru Řízení kompetencí ČSOB 
nastoupila 1. září Daniela Černá. 
Pod její vedení spadají v rámci 
útvaru také oblasti náboru, rozvoje 
kariéry a řízení znalostí. D. Černá 

pracuje v ČSOB od září 2006. Doposud zastávala 
funkci výkonné manažerky pro řízení znalostí.  

LIDÉ 

V říjnovém vydání  
časopisu Bankovnictví  

se dočtete o… 
• prodloužené rekonvalescenci 
bank postižených krizí  
• nových platebních systémech 
• klesajícím zisku z retailu 
• zájemcích o koupi BCPP  
• dopadech krize na úvěrová 
portfolia bank v ČR 
•  schopnosti rychlé reakce bank 
•  motivaci a stabilizaci lidí 

Ukázkový výtisk zdarma a informace o předplatném 
získáte na tel. čísle 800 110 022  

nebo na http://bankovnictvi.ihned.cz. 
Časopis je také k dostání ve volném prodeji.  

Seznam prodejen: www.economia.cz/prodejny. 

 

http://www.reporters.cz/cpmsummit2008 
http://www.reporters.cz/cpmsummit2008 

http://bankovnictvi.ihned.cz
http://www.economia.cz/prodejny
http://www.reporters.cz/cpmsummit2008
http://www.reporters.cz/cpmsummit2008
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Krize zatím klienty bank neděsí 
Finanční krize neměla zatím výrazný vliv na chování bankovních klientů. Potvrdil to opakovaný 

bleskový průzkum v ČR mezi dospělou populací, který Factum Invenio realizovalo v nejexponovaněj-
ších dnech krize. Dosud ve třech vlnách po čtyřech dnech (8. 10., 12. 10. a 16. 10.2008) bylo během 
odpoledne dotazováno vždy 300 respondentů, aby výsledky s odstupem několika hodin poskytly zpětnou 
vazbu předním finančním ústavům a státním institucím. 

Finanční krize ukázala nepřipravenost vlád 
Světová finanční krize ukázala podle viceguvernéra ČNB Miroslava Singera, že 
vlády jsou na krize velmi málo připraveny. "Vlády neměly připraveny žádné krizo-
vé scénáře, problémy byly například v Evropě zprvu zlehčovány a projevil se jasný 
nedostatek komunikace mezi dohledem finančních trhů a politickými elitami," 
uvedl Singer. Do budoucna lze očekávat kvůli nesystémovému řešení krize další 
problémy. ČR má podle Singera výhodu, že její dozor nad finančním trhem je 
integrovaný do centrální banky, což urychlilo rychlost a komplexnost rozhodování 
a přístup ke všem důležitým informacím. Českou ekonomiku podle viceguvernéra 
kvůli finanční krizi čeká výrazné zpomalení a její růst bude několik let nízký. 
Inflace ovšem během tří měsíců klesne na nízké hodnoty a setrvá na nich. ČR je 

prý také díky vlastní měně lépe chráněná před nepříznivými vlivy krize. Proto by podle Singera neměla 
ČR spěchat se zavedením eura. "Průběh finanční krize a zejména kanály jejího šíření ospravedlňují spíše 
pozdější přijetí eura Českou republikou," uvedl Singer v prezentaci. 

Od dalšího vývoje ve světě lze očekávat podle viceguvernéra velkou rozkolísanost měnových 
kurzů, akciových trhů a cen komodit. Nevyloučil ani další nárůst potíží a bankrotů bank a také menší 
ochotu bank půjčovat peníze. Kvůli krizi může dojít rovněž k prudkému zpomalování růstu reálné eko-
nomiky a zřejmě vyspělé tržní ekonomiky postihne i několik let trvající recese. 

Růst mezd výrazně zpomalil 
Průměrná hrubá mzda dosáhla ve 2. čtvrtletí 23 182 Kč. To je o 1718 Kč více než ve stejném 

období roku 2007. Nominální meziroční růst sice dosáhl 8 %, po započítání rekordní inflace však tento 
růst reálně činil pouze 1,1 %, což je méně než polovina ve srovnání s předchozím čtvrtletím a je to nej-
menší údaj od třetího čtvrtletí roku 1998.  

MF snížilo odhad růstu ekonomiky pro příští rok  
Ekonomika by měla v příštím roce růst podle nové makroekonomické prognózy ministerstva 

financí o 3,7 %. Ještě v červenci před eskalací finanční krize přitom ministerstvo financí počítalo s růs-
tem o 4,8 %. Odhad růstu snížilo MF i pro letošní rok, a to ze 4,6 % na 4,4 %.  

Nezaměstnanost nejnižší za posledních 12 let 
Míra nezaměstnanosti podle metodiky Mezinárodní organizace práce (ILO) ve 3. čtvrtletí klesla 

meziročně o 0,8 procentního bodu na 4,3 %, což je stále nejnižší úroveň za posledních 12 let. Informoval 
o tom ČSÚ. Práci celkem mělo ve 3. čtvrtletí více než pět milionů lidí, tedy o 72 600 lidí více než ve 
stejném období loňského roku; meziroční nárůst činil 1,5 %. 

Zájem o půjčky ČNB ručené dluhopisy mírně stoupl 
Zájem bank o krátkodobé půjčky od ČNB, za které ručí státními dluhopisy, pomalu narůstá. 

Zpočátku byl zájem bank nulový, poté rostl a ve středu se vyšplhal až k 5 mld. Kč a minulý pátek do-
konce ČNB poskytla tyto půjčky v největším objemu od doby, kdy je začala nabízet, téměř 7 mld. Kč.  

Dluhy domácností vzrostly na 842,5 mld. Kč 
Zadlužení českých domácností u bank a finančních institucí v září stouplo o 14,1 mld. Kč na 

842,5 mld. Kč. Zadlužení podniků překonalo 1 bil. Kč, když se za poslední měsíc zvýšilo o 20 mld. Kč. 

WebTop100: Nejlepší firemní web má ČEZ 
Nejlepší firemní web má společnost ČEZ. Rozhodla o tom odborná porota v rámci 7. ročníku 

soutěže WebTop100. Loni byly jako nejlepší vyhodnoceny stránky Hypoteční banky. Na 2. místě se letos 
umístily stránky společnosti T-Mobile, následované webem České pojišťovny. Odborníci hodnotili pří-
nos webu pro uživatele, jeho použitelnost, grafický design, technické řešení a marketing. V soutěži bylo 
také vyhlášeno deset oborových žebříčků – nejlepší stránky mezi finančními domy má Hypoteční banka.  

ČNB podle analytiků sníží sazby o 0,25 % 
ČNB ve čtvrtek 6. listopadu podle analytiků sníží úrokové sazby o čtvrt procentního bodu. Zá-

kladní úroková sazba by tak klesla na 3,25 %. Důvodem bude podle ekonomů odeznívající vysoká infla-
ce a očekávané zpomalení ekonomiky kvůli finanční krizi. Analytik UniCredit Bank Pavel Sobíšek před-
pokládá, že letos ČNB sníží sazby nejen v listopadu, ale i na konci roku: "Dno úrokové sazby ČNB pro 
tento ekonomický cyklus vidím v rozmezí 2,5 až 3 % s tím, že dosaženo bude v první polovině 2009."  

TECHNOLOGIE 
Produkt pro investiční 
bankovnictví v Citibank 
Společnost Cleverlance Enterprise Solutions 
implementuje v Citibank řešení Clever Trading 
Solution (CTS). CTS je zaměřeno na obchodníky 
v oblasti cenných papírů na tuzemských i zahra-
ničních kapitálových trzích. Součástí řešení je 
kompletní systém pro správu backoffice obchod-
níka. CTS vede evidenci přijatých pokynů a rea-
lizovaných transakcí s cennými papíry, tvoří 
účetní záznamy, sleduje otevřené pozice cenných 
papírů a vede vlastní portfolia banky podle nasta-
vených metodik. Petr Kadlec, Vice President/
Head of Operations Citibank, k projektu uvádí: 
„Při hledání nového systému pro nás byla důleži-
tá jeho robustnost, flexibilita i uživatelsky pří-
jemné rozhraní. Velkou roli při výběru hrál příz-
nivý poměr ceny a výkonu. Díky silnému týmu 
odborníků Cleverlance jsme připraveni produkt 
CTS implementovat v Citibank v rekordně krát-
kém čase, bez ztráty funkčností a s minimálními 
nároky na interní kapacity banky.“  
Multimediální  
tankautomat již i v ČR 
V ČR začal ve čtvrtek fungovat v Praze v Bohda-
lecké ulici první multimediální tankautomat. 
Kromě natankování pohonných hmot si lidé s 
jeho pomocí mohou dobít mobilní telefon, zjistit 
informace o dopravní situaci nebo poslat peníze 
na účet, a to bez pomoci personálu. Na projektu 
se podílela Poštovní spořitelna spolu se sítí čer-
pacích stanic Pap Oil. "Používání tankautomatu 
přináší větší komfort pro zákazníky. Je to rychlej-
ší a bez placení hotovostí," řekla mluvčí Poštovní 
spořitelny Denisa Salátková. Ovládání je podob-
né běžnému bankomatu. Po načtení platební 
karty nejsou vydány peníze, ale je umožněno 
čerpání benzinu či nafty. Tankautomat je i svým 
vzhledem podobný bankomatu, platební operaci 
a další funkce ovládá zákazník přes dotykovou 
obrazovku s intuitivním a snadným ovládáním.  
TV Banka PS od EMPIRE  
Společnost EMPIRE rozšířila způsoby ovládání 
elektronického bankovnictví Poštovní spořitelny 
o televizní kanál. Jako první v ČR tak rozšiřuje 
přímé bankovnictví o nový způsob komunikace, 
který využívá systém EMPIRE MIDDLEWARE 
24x7. Službu nazvanou TV Banka nabízí Poštov-
ní spořitelna od října. Televize, přes kterou se 
bankovní účet ovládá, je pomocí set-top boxu, 
připojeného k internetu, propojena se střední 
vrstvou EMPIRE MIDDLEWARE 24x7, která 
integruje elektronické obchodní kanály s infor-
mačním a transakčním systémem PS. Přes tuto 
střední vrstvu dnes banka napojuje veškeré elek-
tronické služby jako internet banking, business 
banking, GSM banking či call centra. TV Banka 
čerpá informace ze systému EMPIRE Contact 
Management pro správu webové prezentace a 
zpřístupňuje klientovi účty, informace z banky, 
zprávy o bankomatech a pobočkách.  

www.controlling.cz 

http://bankovnictvi.ihned.cz
http://www.controlling.cz
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Banky rozšiřují svoje obchodní sítě 
Banky v ČR nadále pokračují v posilování obchodní sítě. "Do konce roku 2008 plánujeme navý-

šení na 48 až 50 finančních center, do konce roku 2009 ještě 20 dalších," uvedla mluvčí Poštovní spoři-
telny Denisa Salátková. ČSOB plánuje mít na konci roku 215 poboček, což by znamenalo meziroční 
nárůst o 18 obchodních míst. V roce 2009 by se měl růst zpomalit na pět až 15 nových poboček. UniCre-
dit Bank do konce roku otevře dvě pobočky v Chebu a ve Frýdku-Místku a rozšíří tím počet na 67. 
"Další menší růst je plánován na začátek roku 2009," oznámil mluvčí UniCredit Bank Tomáš Pavlík. 
Německá banka Landesbank Baden-Württemberg, která získáním Bawag Bank vstoupila v září na český 
trh, převzala i síť 23 poboček. Do konce letošního roku by mělo přibýt dalších až pět obchodních míst v 
Praze, Pardubicích a na severu Moravy. Také Česká spořitelna otevřela sedm nových poboček (k 27. 
říjnu) a do konce roku chystá rozšířit nebo změnit pobočkovou síť na dalších devíti místech. Roste počet 
poboček otevřených i o víkendu. Ke stále vyšší dostupnosti poboček přispívá, spolu se zřizováním pobo-
ček nových, i rozšiřování otevírací doby těch dosavadních. Ke konci září tak měla pobočková síť České 
spořitelny otevřeno o 365 hodin týdně více v porovnání s lednem letošního roku.  
ČS se ziskem ve výši 14,08 mld. Kč 

Česká spořitelna vykázala podle mezinárodních standardů pro finanční výkaznictví k 30. září 
2008 neauditovaný konsolidovaný čistý zisk ve výši 14,08 mld. Kč, což je meziroční nárůst o 73,4 %. 
Výsledek ovlivnily tři faktory – provozní zisk meziročně vzrostl o 32,3 % na 16,6 mld. Kč; pozitivní 
vliv na čistý zisk měl jednorázový výnos z prodeje Pojišťovny ČS v objemu 4,26 mld. Kč, který byl 
schválen v březnu 2008 a zakončen v září 2008. Opačným směrem působila krize na finančních trzích, 
která se promítá v záporném výsledku z přecenění finančních aktiv 0,75 mld. Kč. 

Hypotéky nejenom od KB výrazně zdražily 
Komerční banka (KB) ve středu zvýšila o 1 % minimální sazbu úroku na stoprocent-
ní hypotéku, a to na 6,49 %. Minimální sazby pro hypotéky do 85 % hodnoty zasta-
vované nemovitosti banka zvýšila o 0,6 procentního bodu na 5,59 %, informovaly o 
tom Hospodářské noviny. Krok KB je podle HN předzvěstí výrazného zdražení hy-
poték v ČR jako důsledku finanční krize, která srazila dostupnost hypoték v mnoha 
zemích. "Výše úrokových sazeb je ovlivněna jednak cenou zdrojů na mezibankovním 
trhu a jednak vysoce konkurenčním prostředím," komentovala zdražení hypoték 
mluvčí KB Monika Klucová. "Je to jasný signál, že úvěry v ČR budou dražší. My se 

o zdražení rozhodujeme," řekl šéf Hypoteční banky Jan Sadil. Většina bank se změnou úroků zatím vy-
čkává. "V tuto chvíli nic na stole není, ale samozřejmě sledujeme vývoj na trh," řekla mluvčí České spo-
řitelny Klára Gajdušková. Rovněž LBBW Bank zvýšila ve středu úrokové sazby hypoték o více než půl 
procentního bodu. Minimální sazba s jednoletou fixací se tak zvýšila ze 4,83 na 5,42 %. Úrok zafixova-
ný na tři roky poskočil o 0,75 bodu na 5,12 % a pětiletá sazba se zvýšila ze 4,39 rovněž na 5,12 %. Ke 
zvýšení krátkodobých úrokových sazeb hypoték před více než týdnem přistoupila také mBank, která 
zvýšila sazbu s jednoletou fixací o 0,08 %. Již v polovině října hypotéky zdražila UniCredit Bank. 

J&T Banka zdvojnásobila zisk na 354 mil. Kč 
J&T Banka meziročně více než zdvojnásobila čistý zisk za tři čtvrtletí, a to na 354 mil. Kč. 

Hlavním motorem navýšení byl růst bilanční sumy a s tím související nárůst čistých úrokových výnosů. 
Bilanční suma stoupla o čtvrtinu na 39 mld. Kč. Čisté úrokové výnosy se zvýšily o více než 30 % na 682 
mil. Kč. Výnosy z poplatků a provizí naopak klesly o 43 % na 57,8 mil. Kč. "Za poklesem jsou přede-
vším nižší zobchodované objemy a díky současnému vývoji trhů také nižší odměny za správu aktiv a z 
investic do podílových fondů," uvedla banka. Likvidní rezervy banky postupně vzrostly o více než 40 % 
na téměř 10 mld. Kč. "S ohledem na možná makroekonomická rizika jsme začátkem tohoto roku rozhodli 
o omezení růstu úvěrového portfolia," uvedl člen představenstva banky Štěpán Ašer. Kapitálová přiměře-
nost banky ke konci září klesla na 10,23 % z loňských 11,31 %. 

ČS dokončuje program Banka první volby 
Od července roku 2006 naplňuje Česká spořitelna předsevzetí, která si stanovila v rámci strate-

gického programu Banka první volby, jehož cílem bylo posílit a upevnit pozici ČS na trhu. Program, 
který se dotkl celé banky a přinesl desítky zásadních i drobnějších změn, nyní podle plánu končí s tím, 
že některé aktivity, které nastartoval, přejdou do běžného provozu banky. Program Banka první volby 
splnil svůj cíl. Upevnil vedoucí pozici ČS v oblasti drobného bankovnictví a finančních trhů a posílil 
pozici a význam v oblasti služeb malým a středním firmám. Položil základy dalšího růstu a úspěchů 

EK: Růst ekonomiky EU  
a EMU se téměř zastaví 
Růst hospodářství EU a eurozóny se kvůli fi-
nanční krizi v příštím roce téměř zastaví. Vyplý-
vá to z prognózy, kterou dnes zveřejnila Evrop-
ská komise. Unijní HDP by příští rok měl vzrůst 
jen o 0,2 %, ekonomika eurozóny poroste jen o 
0,1 %. Letos hospodářství EU zpomalí na 1,4 % 
HDP, což je ve srovnání s rokem 2007 zhruba 
poloviční tempo růstu. Ještě větší propad však 
zažije eurozóna, kde růst HDP zpomalí z loň-
ských 2,7 % na 1,2 %. Letošní tempo růstu české 
ekonomiky podle této prognózy zpomalí na 4,4 
%. Ještě na jaře přitom komise očekávala, že růst 
bude 4,7 %. V roce 2009 pak česká ekonomika 
poroste o 3,6 %, odhaduje EK. Zároveň ale v 
příštím roce očekává výrazný pokles inflace. 
USA: Fed snížil  
základní úrok na 1 % 
Americká centrální banka 29. října snížila zá-
kladní úrokovou sazbu o 0,5 p. b. na 1 %. Fed se 
snaží uvolněním měnové politiky mírnit dopady 
finanční krize a zabránit tomu, aby se ekonomika 
USA ocitla v hluboké a dlouhé recesi.   
Trichet o sazbách 
Prezident ECB Jean-Claude Trichet řekl, že by 
banka mohla na svém příštím zasedání 6. listopa-
du snížit úrokové sazby. Trichet dodal, že inflač-
ní tlaky v poslední době částečně polevily.   
EK dovolila překračování 
rozpočtových schodků  
EK dala členským státům EU "zelenou" k pře-
kračování pravidel pro hospodaření jednotlivých 
zemí. Vyšších rozpočtových schodků, než stanoví 
unijní pravidla, se státy mohou dopustit v přípa-
dě, že budou chtít zabránit zpomalení hospodář-
ství, které je následkem finanční krize. Vyplývá 
to ze slov eurokomisaře pro hospodářské a měno-
vé otázky Joaquína Almunii. 
Francie může  
i znárodnit banky 
Francouzský premiér François Fillon pohrozil 
bankám jejich převzetím, pokud nebudou posky-
tovat žadatelům úvěr. Finanční domy si v důsled-
ku krize začaly chránit kapitál a příliš se jim do 
půjčování peněz firmám i jednotlivcům nechce. 
Zásahem státu pohrozil minulý týden i prezident 
Nicolas Sarkozy. Fillon řekl, že banky mají k 
poskytování úvěrů prostředky: "Jestliže získáme 
pocit, že banky nedělají potřebnou práci, tak jsou 
dvě možnosti: stáhneme půjčky, které jsme jim 

ZE ZAHRANIČÍ 
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Společnost LEGENDOR spol. s r. o. Vás zve 12. listopadu 2008 na seminář: 
 

SEPA – PROJEKT BUDOUCNOSTI 
 

lektor: JUDr. Ing. Otakar Schlossberger, Ph.D.   
 

Na semináři bude probrána právní úprava ve vazbě na aktivity SEPA, současné  
postavení projektu, jeho etapy, důsledky implementace a navazující otázky. 

 

Bližší informace na www.legendor.cz nebo na tel.: 224 247 268 
Mgr. Jitka Hauptvogelová, e-mail: hauptvogelova@legendor.cz 
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poskytli. Když stáhneme tyto peníze, ocitnou se 
banky v potížích a tehdy nastane otázka, zda 
kapitálově do nich vstoupit, případně vyměnit 
jejich vedení a kontrolovat jejich strategii." 
Erste Bank zvýšila zisk  
Rakouská Erste Bank Sparkassen ve 3. čtvrtletí 
zvýšila zisk před zdaněním meziročně o 0,3 % na 
1,32 mld. EUR. Čistý zisk po menšinových podí-
lech vzrostl o 74,6 % na 1,46 mld. EUR.  
Slovensko snížilo sazbu 
Slovensko dorovnalo svou základní sazbu o 0,5 
p. b. na 3,75 %, tj. na úroveň srovnatelného úro-
ku eurozóny. Opačný krok ohlásil Island, když 
tamní centrální banka zvrátila nedávné rozhod-
nutí o výrazném snížení úrokových sazeb a zvý-
šila úrok o šest procentních bodů na 18 %.  
Rusové vybrali z bank 
90 miliard rublů 
Rusové vybrali od vypuknutí finanční krize z 
bank až 90 miliard rublů, uvedla ruská média. 
Jde sice jen o 1,5 % všech vkladů, ale experti se 
obávají, že během října mohou finanční ústavy 
přijít o desetinásobek zářijové částky. 
Program MMF pro  
emerging markets  
Mezinárodní měnový fond schválil nový pro-
gram krátkodobých úvěrů pro rozvíjející se tržní 
ekonomiky, které mají dobré hospodářské vý-
sledky, ale také problémy se získáním půjček. 
Podle představitelů MMF bude v rámci tohoto 
programu k dispozici maximálně 100 mld. USD. 
Slovenská sporiteľňa 
zvýšila zisk o 30 % 
Slovenská sporiteľňa zvýšila za první tři čtvrtletí  
čistý zisk o 30 % na 4,18 mld. Sk. Bilanční suma 
banky se podle neauditovaných a konsolidova-
ných údajů zvýšila o 15 % na 330,95 mld. Sk. 
Ekonomika USA klesla  
Podle prvního odhadu HDP pokračuje ekonomi-
ka USA v propadu. HDP za třetí kvartál tohoto 
roku poklesl o 0,3 %. Americké hospodářství 
zaznamenalo největší pokles od roku 2001. 
Důvěra spotřebitelů  
v USA na minimu  
Spotřebitelská důvěra v USA se v říjnu propadla 
na rekordní minimum, protože prohlubující se 
finanční krize zvýšila mezi Američany obavy o 
pracovní místa a naladila je pesimisticky vůči 
budoucnosti. Index důvěry organizace Conferen-
ce Board klesl na 38 bodů ze zářijových 61,4 
bodu. Ukazatel důvěry se tak ocitl nejníže od 
roku 1967, kdy CB začala index sledovat. Před-
tím činilo minimum 43,2 bodu z prosince 1974.  
Polská vláda zná datum: 
euro od 1. ledna 2012  
Polská vláda schválila harmonogram vstupu 
Polska do eurozóny. Evropská měna by měla 
nahradit zlotý 1. ledna 2012. Rychlé přijetí eura 
má podle vlády mimo jiné pomoci lépe čelit 
případným dalším světovým finančním krizím. 
Maďarsko dostane na boj 
proti krizi 25 mld. USD 
MMF, Světová banka a EU se dohodly, že po-
skytnou maďarské ekonomice 25,1 mld. USD. 
Jedná se o největší mezinárodní záchranný balík 
pro rozvíjející se ekonomiku od začátku krize. 
MMF uvedl, že uzavřel s Maďarskem smlouvu o 
úvěrovém programu v hodnotě 15,7 mld. USD. 
EU je Maďarsku připravena poskytnout 8,1 mld. 
USD a SB dalších 1,3 mld. USD.  

Pražská burza dnes zahájila obchodování růstem  
Pražská burza vstoupila do dnešního obchodování díky posilování vyspělých burz v zahraničí 

růstem. Pokračuje tak v umazávání letošních drtivých ztrát způsobených globální finanční krizí. Hlavní 
index PX byl kolem 11:15 výše o 3,38 % na 907,6 bodu. Hlavní index PX pražské burzy poslední tři 
obchodní dny díky oživení zahraničních burz ale vyrostl v součtu o více než čtvrtinu. 

Makléřské firmy hlásí rekordní příliv klientů 
Podle HN makléřské společnosti v ČR během října zaznamenaly rekordní příliv drobných inves-

torů. Například společnost Fio za poslední čtyři týdny získala téměř 2000 nových zájemců o investování, 
což představuje nejvyšší nárůst klientů v historii firmy, a to o 10 %. Daří se i ostatním firmám v oboru. 
Patria Direct podle jejího obchodního ředitele Martina Kodýdka získává v posledních dnech 40 nových 
klientů denně. Zatímco za září přibylo Patrii Direct necelých 170 klientů, za říjen Kodýdek předpokládá 
jejich nárůst o zhruba 730 na celkových přibližně 9930. "Investoři nejsou hloupí. Vědí, že každá velká 
krize je neopakovatelnou příležitostí výhodně nakoupit," řekl HN analytik Cyrrus Marek Hatlapatka.  

Nový web finanční skupiny Atlantik 
Finanční skupina ATLANTIK vylepšila informační hodnotu internetových 
stránek www.atlantik.cz, které jsou klientům k dispozici jako nástroj odborné 
investiční konzultace. Při vytváření stránek si autoři kladli za cíl dát všem 
investorům - návštěvníkům webu možnost přizpůsobit si vzhled vlastní do-
movské stránky (homepage) podle vlastních představ a potřeb. Je to vysoce 
unikátní a v ČR zatím zřídka používaná novinka. Každý, kdo si vlastní home-
page uloží, ji pak při novém otevření najde v té podobě, v jaké si ji uložil. To 

znamená s informacemi, které pro své investování potřebuje.  

Pražská burza letos do října spadla o 51,6 % 
Pražská burza i v říjnu prudce oslabovala a vrátila se až na hodnoty z počátku roku 2004. Pod 

tlakem globální finanční krize akciové trhy celého světa ovládla panika a investoři prodávali vše, co jim 
přišlo pod ruku. Hlavní index PX pražské burzy, kde většinu obchodů tvoří zahraniční investoři, spadl od 
konce září o 27,13 % na 877,9 bodu. Letošní pokles indexu se tím rozšířil na rekordních 51,63 %. 

Ve fondech za tři kvartály ubylo 31 mld. Kč 
Majetek, který mají Češi uložený v podílových fondech, klesl za tři čtvrtletí letošního roku me-

ziročně o 31 mld. Kč na 284 mld. Kč. Úbytek o 19 mld. Kč nastal v 1. čtvrtletí, ve druhém objem majet-
ku ve fondech stagnoval, ve třetím činil pokles 12 mld. Kč. Výsledky dnes zveřejnila Asociace pro kapi-
tálový trh (AKAT). Důvodem poklesu byl podle odborníků propad finančních trhů. V říjnu podle odhadu 
poradenské firmy KZ Finance z fondů odplynulo dalších téměř 12 mld. Kč. 

KAPITÁLOVÝ TRH 

spořitelny a vytvořil podmínky pro další strategický rozvoj v letech 2008 – 2010. 

mBank zavedla účet zdarma i pro podnikatele 
mBank začala na českém trhu nabízet účet zdarma i pro drobné podnikatele. Cílem je do tří let 

získat desetinu zhruba z milionu živnostníků, na něž nabídka míří. Doposud nabízela mBank účet zdar-
ma pro fyzické osoby a za 11 měsíců přilákala 160 tisíc klientů, což znamenalo šesté místo na trhu.  
Raiffeisen stavební spořitelna je nyní větší 

Proces fúze dvou stavebních spořitelen je završen. Společnost HYPO stavební spořitelna byla k 
31. 10. 2008 bez likvidace zrušena v důsledku sloučení s Raiffeisen stavební spořitelnou, která se stala 
jejím univerzálním nástupcem. Veškeré obchodní jmění zanikající společnosti přešlo na RSTS, která pře-
vzala i práva a povinnosti vyplývající z dosud platných právních vztahů HYPO stavební spořitelny.  
Depozitní kalkulačky nově na webu GE Money Bank 

Spočítat si výnos z termínovaných vkladů, Účtu pravidelného spoření a Spořicího účtu mohou 
nově prostřednictvím depozitních kalkulaček návštěvníci internetových stránek GE Money Bank. K 
dispozici je i srovnání výnosnosti termínovaných vkladů v porovnání s produkty vybraných konkurenč-
ních bank. Kromě depozitních kalkulaček jsou již standardně na stránkách umístěny i kalkulačky úvěro-
vých produktů, které umožňují spočítat výši měsíční splátky nebo výši poskytnutého úvěru. Zájemci o 
penzijní připojištění zase mohou na webu zjistit výši jednotlivých penzí.  

Spořitelna Wüstenrot zvýšila úročení úspor 
Stavební spořitelna Wüstenrot oslaví 11. listopadu 15. výročí zahájení obchodní činnosti. K 

tomuto jubileu připravila Oranžové spoření s úročením úspor až 2,9 % ročně. Úrok z úspor zvyšuje Wüs-
tenrot formou úrokového bonusu, který klientovi přizná ke dni ukončení spoření. Bonus je poskytován v 
závislosti na celkové době spoření ve výši až 40 % z připsaných úroků, čímž se výsledný úrok z úspor 
zvyšuje z 2,1 % až na 2,9 % p.a., tj. o 0,9 p. b. více než je obvyklá úroková sazba z úspor stavebního 
spoření. Ve spojení se státní podporou může průměrný roční výnos Oranžového spoření dosáhnout 7,1 %. 

Poštovní spořitelna představuje TV Banku 
Poštovní spořitelna jako první česká banka představila komfortní bankovní službu TV Banka, 

díky níž budou moci klienti ovládat své bankovní účty pomocí televizního ovladače. TV Banka je žha-
vou novinkou, v Evropě byla zatím dostupná jen ve Velké Británii, v Nizozemí a ve Španělsku. 
„Poštovní spořitelna na trh dlouhodobě přináší inovativních řešení, které klientům umožňují jednodušší 
správu jejich financí. TV Banka je přelomový produkt, který dává našim více než dvou milionům klientů 
šanci vyzkoušet si nejvyšší úroveň komfortu při ovládání bankovních účtů,“ řekl člen představenstva 
ČSOB Jan Lamser, odpovědný za Poštovní spořitelnu a přímé bankovnictví.  

http://bankovnictvi.ihned.cz
http://www.atlantik.cz,
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Odpor Švédů klesá 
Odpor Švédů proti euru se v poslední době snížil. 
Jak naznačuje nový průzkum na toto téma, jehož 
výsledky zveřejnil deník Svenska Dagbladet, 
odpůrců společné evropské měny je sice v nej-
větší skandinávské zemi ještě stále více než příz-
nivců, rozdíly mezi oběma tábory se ale zmenšu-
jí. Kdyby se o přijetí eura ve Švédsku hlasovalo 
nyní, proti by se vyslovilo 47 % a pro 42 % ob-
čanů, přičemž zbývajících 11 % nemá v této věci 
jasno. Při referendu v roce 2003 přitom Švédsko 
přijetí eura odmítlo jednoznačným poměrem 56 
% ku 42 %, kdy 2 % voličů přišla k hlasovacím 
urnám, ale odevzdala prázdné lístky. 
Dexia odvolala šéfy 
slovenské dceřiné banky 
Francouzsko-belgická bankovní skupina Dexia 
odvolala nejvyšší šéfy své slovenské dceřiné 
společnosti Dexia Banka Slovensko (DBS). Dů-
vodem tohoto kroku byla ztráta 82 mil. EUR, 
vzniklá tím, že se banka nechala příliš ohrozit 
změnami směnných kurzů. Ústředí Dexie odvo-
lalo generálního ředitele DBS Pavola Duriníka a 
předsedu představenstva Reinharda Platzera. 
"Vedení DBS naopak posílí staronový předseda 
představenstva Marc Lauwers, který již na Slo-
vensku působil v letech 2004–2006 ve funkci 
prezidenta banky," uvedla mluvčí banky. 
Čína snížila úroky 
Čína snížila úrokové sazby již potřetí během šesti 
týdnů, aby pomohla ekonomice vypořádat se s 
dopady světové finanční krize. Základní sazba na 
jednoleté půjčky komerčních bank se tak snížila 
o 0,27 procentního bodu na 6,66 %. Jednoletá 
sazba na vklady klesla na 3,60 z 3,87 %. 
Poláci vybírají úspory 
Poláci v obavách z možných dopadů finanční 
krize vybírají část úspor ze svých kont. Banky se 
připravily na větší výplaty a v centrální bance 
vyměňují virtuální peníze za hotovost. Ekonomo-
vé a vláda se snaží uklidnit emoce a zdůrazňují, 
že peníze v polských bankách jsou bezpečné. 
Klienti zatím vybírají částky do několika tisíců 
zlotých (desítky tisíc korun) tak, aby jim v přípa-
dě problémů nechyběla na krátší dobu hotovost.  
EBRD možná utrpí ztrátu 
Evropská banka pro obnovu a rozvoj (EBRD) 
letos podle šéfa této instituce možná utrpí první 
roční ztrátu za deset let. Bude to důsledek odpisů 
ztrát z investic ve střední a východní Evropě 
vyvolaných nynějšími propady akciových trhů, 
řekl prezident banky Thomas Mirow. Mirow 
zdůraznil, že EBRD své aktivity ani přes krizi 
omezovat nebude. Pro příští rok navrhuje inves-
tovat 5,95 mld. EUR, složení investic se ale mění. 
Japonsko poprvé za 7 let 
snížilo úrokové sazby 
Japonská centrální banka 31. října poprvé za 
sedm let snížila úrokové sazby. Připojila se tak 
ke snaze ostatních předních centrálních bank 
zmírňovat důsledky finanční krize pomocí niž-
ších nákladů na úvěry. Základní úrok v Japonsku 
klesl na 0,3 % z dosavadních 0,5 %.  

LEASING A SPLÁTKOVÝ PRODEJ 
Firmě PROFI CREDIT vzrostly výnosy i zisk  

Za prvních devět měsíců vykázala společnost PROFI CREDIT Czech celkové výnosy 1,02 mld. 
Kč a zisk dosáhl 173 mil. Kč, což je meziročně o 51 %. PROFI CREDIT Czech svým klientům za prv-
ních devět měsíců poskytl úvěry v celkové nominální hodnotě téměř 1,5 mld. Kč, což je o 5 % více než 
loni. S podílem 96,4 % produkci dominovaly úvěry pro fyzické osoby, 3,6 % představovaly úvěry pro 
podnikatele a živnostníky. Celkem PROFI CREDIT Czech za tři čtvrtletí uzavřel téměř 30 tisíc smluv.  

GMAC omezí poskytování úvěrů na auto  
Finanční společnost GMAC Financial Services přestane od 1. listopadu poskytovat spotřebitel-

ské úvěry na nákup aut v sedmi evropských zemích, včetně ČR a Slovenska. Firmu donutila k tomuto 
kroku krize na úvěrových trzích. GMAC je finanční divizí automobilky General Motors, která ve firmě 
vlastní podíl 49 %. Zbývajících 51 procent patří investičnímu fondu Cerberus Capital Management.  

Dárky k nákupu na splátky od Multiservisu 
Atraktivní dárky ke každému nákupu na splátky naděluje od 20. října až do konce roku GE Mo-

ney Multiservis. V rámci své podzimní kampaně klientům rozdává encyklopedie a keramické hrnečky. 

Pojišťovny vybraly za tři čtvrtletí o 6,2 % více 
Pojišťovny vybraly letos za první tři čtvrtletí na pojistném přes 100 mld. Kč, což byl meziroční 

nárůst o 6,2 %. Životní pojištění snížilo růst na 6,6 %, neživotní stouplo o 6 %, informovala o tom Česká 
asociace pojišťoven, která sdružuje pojišťovny s 98% podílem na trhu. Za celý minulý rok pojistný trh 
vzrostl o 8,2 % na 130,3 mld. Kč. ČAP očekává, že se růst pojistného trhu v roce 2008 bude pohybovat 
na úrovni 5 %. "Předběžné výsledky potvrzují, že světová finanční krize se tuzemského pojistného trhu 
dotýká zatím jen minimálně, například v důsledku dočasného poklesu hodnoty akcií nebo formou pře-
chodně snížených výnosů u investičního životního pojištění,“ komentoval výsledky výkonný ředitel aso-
ciace Tomáš Síkora. Členské pojišťovny ČAP prý nemají ve svých portfoliích žádná problematická fi-
nanční aktiva. "Díky ponaučení z finanční krize v letech 2001 a 2002 pojišťovny tyto prostředky alokova-
ly konzervativnějším způsobem. Navíc se řadí mezi jedny z nejvíce regulovaných institucí," vysvětlil. 

Povinné ručení zdraží průměrně o 7 %  
Řidiči, kteří v tomto roce nezpůsobili dopravní nehodu, budou v prů-
měru platit příští rok za povinné ručení o 2 % více než letos. Pojišťov-
ny v průměru zvyšovaly základní sazby o 7 %. Za jízdu bez nehody 
dostávají řidiči každý rok 5% bonus. Některé pojišťovny navíc klien-
tům nabídly další mimořádný bonus, informoval o tom Pavel Ronov-

ský, jednatel portálu Top-Pojištění.cz, který zveřejnil přehled sazeb povinného ručení pro rok 2009. 
"Většině řidičů se tedy sazby zvýší a ani vyšší 5% bonus toto navýšení nepokryje," uvedl Ronovský.  

Zajišťovna skupiny VIG získala excelentní rating  
Nově založená zajišťovací společnost VIG RE zajišťovna (VIG RE) skupiny Vienna Insurance 

Group byla poprvé hodnocena mezinárodně uznávanou ratingovou agenturou Standard & Poor's. VIG 
RE získala rating S&P „A+“ se stabilním výhledem. „Tento vynikající rating naší vlastní koncernové 
zajišťovny pro země SVE podtrhuje finanční sílu našeho koncernu,“ uvedl CEO VIG Günter Geyer. Jed-
ním z hlavních faktorů pozitivního hodnocení je pro S&P fakt, že VIG RE je nedílnou součástí strategie 
rizikového managementu skupiny VIG. S&P navíc vyzdvihla konzervativní investiční strategii VIG RE. 

ČP za rok vyplatila za pojištění psů milion  
 Z pojištění Mazlíček, které přes rok kryje náklady veterinární léčby při náhlém onemocnění 

nebo úrazu psa, eviduje Česká pojišťovna 500 psích úrazů nebo akutních onemocnění za více než 1 mil. 
Kč. Nejčastěji zdravotní problémy svých mazlíčků hlásili chovatelé z Prahy a jižní Moravy a mezi nejví-
ce nemocná psí plemena patřili retrívři, labradoři a také jorkšírští teriéři. Nyní si stejné pojištění mohou 
uzavřít i majitelé koček, řekl mluvčí ČP Václav Bálek s tím, že jiná pojišťovna pojištění koček nenabízí.  

Pojišťovny chystají registr podvodníků  
Pojišťovny letos za první pololetí odhalily víc pojistných podvodů než loni ve stejném období. 

Nejvíce se přitom podvádí v pojištění vozidel, úrazovém a cestovním pojištění, na vzestupu jsou i pod-
vody v životním pojištění. I proto pojišťovny zvažují další kroky. „Teď se v rámci ČAP uvažuje o výmě-
ně informací, samozřejmě v rámci zákonných možností, o lidech, kteří se chovají podezřele nebo už spá-
chali podvod. Fungovat by to mohlo začít během příštího roku, teď probíhají veškeré přípravy, už existu-
je i konkrétní návrh na software,“ řekl týdeníku Ekonom šéf pojišťovny Kooperativa Martin Diviš. Po-
jišťovny by díky podobnému registru mohly uchránit hodnotu i do výše stovek milionů korun.  
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